
5 گردشگری

گروه گردشگری - مریم جلالی 
در نشست ایجاد شرکت توسعه صنایع 
دســتی ایران که در سالن فجر وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی برگزار شد، با بیان اینکه تلاش 
کردم تــا نقاط ضعف و موانع را حل و 
فصل کنم، اظهارداشت: صنایع دستی 
دچار ســندروم خاطرات بد، قول های 
به نتیجه نرسیده و اقدامات انجام نشده 
است. صنایع دستی متنوع و متعدد است 
و ســطح مختلفی دارد و این مجموعه 
متفاوت که هنرمند، صنعتگر و بازرگان 
را در بــردارد را فقــط با عزم جمعی و 

بخش خصوصی مدیریت کنیم.
جلالی با اشاره به اینکه دولت قرار 
نیســت در این زمینه کاری انجام دهد، 
بلکه بخش خصوصی اقدام کند، افزود: 
اگر بند ناف صنایع دســتی را از دولت 
ببریم، باید بتواند در یک پلتفرم مشترک 
اقدام کنیم، مــا در تولید حلقه مفقوده 
داریم، سلیقه یابی و بازاریابی ما مشکل 

دارد و نظام شبکه سازی را می طلبد.
معاون صنایع دســتی و هنرهای 
سنتی وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی با بیان اینکه در سایه یک 
برند ملی باید مشــکلات را حل کنیم، 
اظهارداشت: شخصیت های حقیقی را 

باید در قالب گروه های حقوقی و سپس 
در هلدینگ یا شرکت و نهایتا در قالب 

کنسرسیوم جمع کنیم.
وی با اشاره به اینکه چه کسی در 
صنایع دســتی نقش ندارد، گفت: هر 
آنچه در کشور ما وجود دارد به صنایع 
دســتی مرتبط است حتی وزارت نفت 
و ایمیــدرو هم باید پای کار ما بیاید لذا 
معتقدیم باید در هیات دولت جلساتمان 
را برقرار کنیم. جلالی با بیان اینکه صنایع 
دستی در واژه نمی تواند گویای هنرهای 
سنتی و صنعت این حوزه باشد، افزود: 
باید در ادبیات صنایع دستی به مفاهمه 
برسیم و بتوانیم عناصر نامتناجس را به 
یک پیکره واحــد تبدیل کنیم و منابع 
فــردی را به منافع جمعی و بخشــی و 
سپس به خدمت منافع ملی تبدیل کرد.

معاون صنایع دســتی و هنرهای 
سنتی وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایــع دســتی با بیان اینکــه ما به 
دنبال ایجاد ســاختار جدید نیســتیم، 
اظهارداشــت: دولت دخالتی نخواهد 
داشــت و باید بخــش خصوصی را 
تقویــت کنیم. بخــش خصوصی ما 
نقطــه ای و جزیره ای اقــدام می کند، 
چرا نباید یک شــبکه یا اجماع باشیم و 
عناصر ما به هم متصل شود؟ امیدوارم 
چالش های زیرساختی را دولت حل کند 
و مرد میدان بخش خصوصی ما باشــد 

و ما ضمن حل و فصل کردن مســائل 
تکنولوژی و سیاســتگذاری و  مسائل 
قانونــی، بخش خصوصی را قدرتمند 
کنیم. جلالی اضافه کرد: به عنوان بخش 
خصوصی به نام این شرکت فکر کنید و 
به گونه ای نقش آفرینی کنیم که دولت 

متصدی نباشد.

شــرکت توســعه صنایع 
دستی حامی بخش خصوصی

مدیرکل بازاریابی و تجاری سازی 
معاونت صنایع دستی نیز در این نشست 
با بیان اینکه شرکت توسعه صنایع دستی 
ایران قرار اســت با مشارکت سازمان 
ایجاد شــود، اظهارداشــت: اگر قرار 

است چنین سازمانی ایجاد شود باید با 
مشــارکت و حمایت کسب و کارهای 
بین المللی بخش خصوصی در حوزه 
صنایع دستی باشد چرا که امروز هنوز در 
این حوزه، بخش خصوصی ما توانمند 
و یکپارچه نبوده است. فرزاد اوجانی با 
بیان اینکه بر اســاس ضرورت توسعه 

این شرکت می توانیم به مسائل متعدد 
مرتبط اشاره کنیم، افزود: توسعه صنایع 
دستی در گرو توسعه کسب و کارهای 
بین المللی است و از طرفی حمایت از 
بازرگانان و تولیدکننــدگان را باید در 
برداشته باشد. ما به عنوان دولت، شرکت 
توسعه صنایع دستی را باید حمایت کنیم 
تا منجر به ارتقای کیفیت صنایع دستی 
متناسب با سلیقه جهانی شود. مدیرکل 
بازاریابــی و تجاری ســازی معاونت 
صنایع دســتی با اشاره به اینکه صنایع 
دستی به فرهنگ و تمدن ما گره خورده 
و خیلی از گردشــگران به این مســئله 
علاقه مند هســتند، اظهارداشت: اگر به 
دنبال بازارها هســتیم باید به کیفیت و 
برندسازی هم توجه کنیم و این شرکت 
می تواند در این زمینه مؤثر واقع شــود. 

اوجانــی گفت: بخــش خصوصی در 
حوزه صنایع دستی نتوانسته همه جانبه 
کار کند لذا به کمک پلتفرم های مختلف 
و بستر فضای مجازی می توانیم صنایع 
دستی را توانمند کنیم و با رمز ارزها در 

بازار امروز موفق باشیم.
صندوق احیا بازوی کمکی 

وزارتخانه
مدیرعامل صندوق توسعه صنایع 
دستی و فرش دســتباف و احیا و بهره 
بــرداری از بناهــای تاریخی نیز با بیان 
اینکه قانون گذار در حوزه صنایع دستی 
اختیاراتی داده که مغفول مانده اســت، 
اظهارداشــت: این در حالی اســت که 
حتــی یک صندلی هم به بخش صنایع 
دســتی در صندوق احیا نداشــتیم که 
ایــن موضوع را پیگیری کند. شــهاب 

طلایــی افزود: اساســنامه صندوق که 
اخیرا اصلاح شــده، اختیارات خوبی 
را به این نهاد داده اســت.به گفته وی، 
مســئله این است که صندوق به عنوان 
بازوی اجرایی وزارت در حوزه صنایع 
دستی اختیارات قانونی را دارد اما همتی 
در این باره، قبلا نبوده است. مدیرعامل 
صندوق توسعه و احیا با تاکید براینکه با 
همکاری وزارتخانه، به افتتاح حسابی 
در دولــت با موضوع صنایع دســتی 
پرداختیم، اظهارداشــت: با همکاری 
معاونت صنایع دستی در این باره اقدام 
کردیم، قرار نیست سیاستگذاری کنیم 
بلکه سیاستگذاری های معاونت صنایع 
دستی را به طور اجرایی پیگیری خواهیم 
کرد تا به اهداف معاونت صنایع دستی 

برسیم.

گروه گردشگری -  گردشگری 
کــودک در بازارهــای مهــم حــوزه 
گردشگری چند سال است به صورت 
تخصصی مــورد توجه قرار گرفته و از 
این رو مدارس طبیعــت، آژانس های 
مســافرتی و میــراث فرهنگی توجه 
ویــژه ای به بحث گردشــگری کودک 
داشته اند. بازار گردشگری کودک به دلیل 
ویژگی های ذاتی که در نوع مخاطب و 
بــازار هدفــش، به یکــی از بازارهای 
سودآوری و پر رونق تبدیل شده است 
چراکه در عصر حاضر کودکان ســهم 
بالایی از مصرف سرانه درآمد خانوار را 
بــه خود اختصاص می دهند و از طرف 
دیگــر به دلیل تاثیری که بر نظر والدین 
دارند، در انتخاب مقصد سفر نیز نقش 
مهم و به ســزایی دارند لذا ورود به این 
بازار با رعایت اصول و موازین این نوع 
گردشگری تصمیمی اثربخش و عقلایی 
است. از طرف دیگر گردشگری کودک 
به دلیل نوپایی در بازار ایران و عدم وجود 
رقیبــان زیاد به اقیانوس آبی می ماند که 
کســب ســهم بازار در این اقیانوس با 
دردســرها و هزینه های کمتری همراه 
اســت.  فلیپ کاتلر؛ تئوریسین مطرح 
بازاریابــی در کتــاب »بازاریابی ۰.۴« 

عنوان می کنــد که حرکت در بازاریابی 
از سمت سنتی به سمت دیجیتال است 
و بازار کودکان همانند بازار هدف زنان 
و شــهروندان اینترنتی، از پولسازترین 
بازارهــای عصر جدید اســت.  در این 
راســتا معاونت گردشگری در آخرین 
میز تخصصی حــوزه کودک با گردهم 
آوردن متخصصان و فعالان این عرصه 
درصدد احصا و بررسی چگونگی رونق 

بخشیدن به این حوزه برآمد. 
برگــزاری فم تور گردشــگری 
کــودک، برگزاری پنل تخصصی، لزوم 
آمــوزش راهنمایــان تخصصی برای 
برگزاری تورهای گردشگری کودک و 
معرفی محورهای گردشگری کودک از 
جمله مباحثی است که به بحث و گفتگو 
گذاشته شــد. مصطفی فاطمی )مدیر 
گردشگری داخلی معاونت گردشگری( 
گفت: برگزاری تورهای آشناسازی برای 
معرفی ظرفیت های گردشگری کودک 
خوب اســت و بهتر است از راهنمایان 
تخصصی گردشــگری کودک که در 
حال افزایش هستند و آژانس دارانی که 
تور کودک برگزار می کنند، برای شرکت 
در این تورها دعوت شــود. همچنین 
احصای محورهای گردشگری کودک 

توسط شــهرداری تهران خیلی خوب 
بــود. تهران می توانــد پایلوت این کار 
برای سایر شهرها شــود. اگر بتوانیم ۳ 
شهر را پایلوت گردشگری کودک قرار 
دهیم، مناسب خواهد بود. او همچنین 
از دسترسی آژانس داران از بهمن ماه به 
پلتفــرم رویدادها خبر داد و گفت: یکی 
از انــواع رویدادهایی که در تقویم به آن 
توجه شــده رویدادهایی با محوریت 
کودک اســت. آژانسداران با محوریت 
این رویدادها آشــنا شــده و از اواخر 
امسال به تقویم رویدادها دسترسی پیدا 
خواهند کرد و دسترسی عموم نیز از سال 
آینده به این تقویم بازخواهد شد. از این 
پس، برای مثال برای گردشگری کودک 
با جســتجوی این نوع گردشگری در 
تقویم می توان به رویدادهای مرتبط که 
در شهرها و استان های مختلف برگزار 
می شــوند، دسترســی یافت.  فاطمی 
بــا تاکید بر نیاز به آمــوزش راهنمایان 
گردشــگری کودک گفت: حدود ۴۰ 
راهنمای گردشــگری داریــم که تور 
گردشــگری کودک برگــزار می کنند 
اما آمــوزش حرفــه ای ندیده اند. نیاز 
اســت تا محورهای گردشگری کودک 

به آژانســداران معرفی شود. تورهای 
تجربــه گرا و تفریحی برای کودکان در 
نظر گرفته شــود. خانه های خلاق در 
این حوزه فعال شــده اند و درعین حال 
تم پارک ها و ایجاد شــناخت نسبت به 
آن هــا باید مد نظر قرار گیــرد. آوردن 
محور گردشــگری کودک روی نقشه، 
معرفی محورهای گردشگری کودک و 
معرفی پلتفرم مبنا نیز از دیگر برنامه هایی 
اســت که به زودی اجرا خواهد شــد. 
سارا میرزایی )مدیر گردشگری شرکت 
نوســازی عباس آباد( در ادامه؛ با اشاره 
بــه آنکه خانواده هــای صاحب فرزند 
برای انتخاب مقصد سرگرمی به دنبال 
مکانی هســتند که در مرحله نخست 
به کودکانشــان خوش بگذرد، گفت: 
مجموعه عبــاس آباد با توجه به وجود 
تــم پارک ها، گنبد مینــا و… می تواند 
پایلوت محور گردشگری کودک باشد 
و با شناسایی نقاط ضعف درصدد رفع 
آن بر آییم و این محور را برای توســعه 
گردشــگری کودک تعریف و اجرایی 
کنیم. همچنین میز گردشــگری کودک 
را در این مجموعــه راه اندازی کردیم. 
امکاناتی همچون کارت گردشگری را 

برای استفاده از تمام امکانات مجموعه 
در نظــر گرفتیم و به فراخور شــرایط، 
رویدادهای مختلف را تعریف و برگزار 
می کنیم کــه در تمام ایــن رویدادها، 
بخشــی به کودکان اختصاص می یابد. 
مهدی امیری )مدیــرکل آموزش های 
شــهروندی( نیز با اشاره به آنکه هدف 
برگزاری پنل تخصصی گردشــگری 
کودک باید مشخص شود، گفت: یکی 
از مهمترین اهــداف، نحوه برخورد با 
کودکان اســت. برای مثــال در حوزه 
معلولین، راهنمایان نمی دانســتند که 
چگونــه رفتار کنند. ایــن امر در حوزه 
کودک از اهمیت بیشــتری برخوردار 
است چراکه کودکان از جمله گروه های 
حساس هســتند که برخورد با آن ها و 
چگونگی تعامل و رفتار با آن ها نیازمند 
آموزش و آگاهی به روانشناسی کودک 
اســت.  گروه های ســنی کودکان باید 
تقسیم بندی شوند چراکه از صفر تا ۱۸ 
سال را کودک می دانیم درحالی که از ۱۳ 
تا ۱۸ سال تینیجر هستند و خواسته های 
دیگری خواهند داشت. عموما نوجوانان 
در کشور ما مغلوب هستند و باید نیازهای 
آن ها سنجیده و جداسازی شود. بیشتر 

امکانات ما در حوزه کودک است.  باید 
مسیرهای گردشگری تعریف شود. مثلا 
مسیر آموزشی، ترافیکی و… تفکیک 
شود. اگر بخواهیم براساس سن تفکیک 
کنیم نیز تفاوتهایی وجود خواهد داشت. 
درحال حاضر در شهرداری، ۳ نوع تور 
در حوزه کودک برگزار می کنیم. »شهر 
در دســت بچه ها« که تجربه مدیریت 
شهری است. تورهای علمی، تورهای 
گردشــگری و تفریحی.امیر قاســمی 
)رییس ســتاد گردشــگری شهرداری 
تهــران( نیز گفت: مجموعه عباس آباد 
و باغ کتــاب و موزه دفاع مقدس و… 
مجموعه موزه های شــهرداری، بافت 
تاریخی جذابیت هایــی برای کودکان 
دارند که می توانند به عنوان محورهای 
گردشگری کودک در نظر گرفته شوند 
در این راستا چهارشنبه افتتاح جشنواره 
خرمالــو را در شــهران داریم و در کنار 
آن هــم فضایی برای کــودکان در نظر 
گرفته شــده. ســمانه بیدمشکی )دبیر 
میز گردشــگری کودک( بــا تاکید بر 
لزوم تعریف بازدیدهای هدفمند برای 
کودکان گفت: برای مثــال باید ابتدا و 
انتهای ســفر و هــدف از برگزاری تور 

برای کودکان مشخص باشد و مسیری 
که تعریف می شود تمام امکانات مورد 
نیاز کودکان را داشته باشد. حتا در تهران 
هم محورهای گردشــگری کودک که 
بتوانند امکاناتــی هدفمند را در اختیار 
کودکان قرار دهند محدود اســت. بهتر 
است محورهای بیشتری شناسایی شود.  
رضا همتی )گردشگری استان تهران( 
نیز گفت: شاید تعدادی از آژانس ها در 
حوزه گردشــگری کودک فعال باشند 
اما هنوز آژانسداران زیادی نیستند که 

با این حوزه آشــنا باشند. به زودی 
جشنواره تخصصی گردشگری 

کــودک را در اســفند ســال 
جاری یا اردیبهشت سال آینده 
برگزار خواهیــم کرد.  ناصر 
مرادی )نماینده انجمن صنفی 
دفاتر خدمات مســافرتی( 
نیز گفــت: می توان تورهای 
گردش علمــی برای مدارس 

تعریــف کرد. در ایــن میان نیاز 
است تا تورهای مرتبط با دبستان 
و دبیرســتان را از هــم تفکیک 

کرد. اجرای این کار ســاده است 
تنها مسئله هزینه هاست. روزگاری 

هزینه ها کمتر می شد مثلا اتوبوس در 

اختیار تورهای مدارس بود اما اکنون این 
گونه نیســت و هزینه های حمل و نقل 
بسیار زیاد است که در هزینه نهایی سفر 
تاثیر می گذارد.  تاکید بر شناسایی فعالان 
این حوزه، تعریف سناریوهای تفریحی 
در بخش های مختلف، آموزش کودکان 
به عنوان راهنمای تورهای گردشگری 
کودک، پیشــنهاداتی بودند که ازسوی 
فعالان گردشــگری در حوزه 
گردشــگری 
کودک ارائه 

شدند.

معاون وزیر میراث فرهنگی:

بخش خصوصی را در حوزه 
صنایع  دستی تقویت کنیم

معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با اشاره به حل و فصل 
نقاط ضعف و موانع برای ایجاد شرکت توسعه صنایع دستی ایران گفت: دولت قرار نیست در این زمینه کاری انجام دهد 

بلکه باید بخش خصوصی اقدام کند.

خاطـره مکینیـان
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لزوم تبیین و معرفی ظرفیت های گردشگری کودک

انتخاب اولویت های ثبت جهانی کشور بر اساس معیارهای یونسکو است

ماجرای آسفالت و ایزوگام شدن قدیمی ترین پل اصفهان چیست!

گروه گردشــگری - مصطفی 
پورعلی )مشــاور امــور ثبت جهانی 
و کنوانســیون های معاونــت میراث 
فرهنگی( گفت: احــکام صادره برای 
مدیــران پرونده های ثبــت جهانی با 
هدف هم افزایی و تشــریک مســاعی 
بیشتر کارشناسان در تهیه پرونده های 
ثبت جهانی از ســوی قائم مقام وزیر و 

معاون میراث فرهنگی کشور صورت 
پذیرفته اســت. در دوره جدید فعالیت 
معاونت میــراث فرهنگی، حســب 
خواست صاحبنظران و مراجع استانی 
و نظــر به تاکیدات مقام عالی وزارت و 
همچنین معاون میراث فرهنگی کشور، 
مقرر شد ضمن تدوین سند چشم انداز 
ثبت های جهانی کشور و برنامه ۱۰ ساله، 
شرایطی فراهم شود تا ضمن پیشگیری 
از انحصار موضوع، امکان مشــارکت 

کارشناسان متخصص مرتبط در تدوین 
و انتخــاب پرونده هــای ثبت جهانی 
فراهم شود. در تدوین برنامه ۱۰ ساله، 
از همه ادارات کل استانی و صاحبنظران 
درخواست شد پیشنهادها کارشناسی 
خود را بــرای قرارگیری در اولویتهای 
ثبت جهانی کشــور را ارایه کنند، این 
پیشنهادها در شورای سیاستگذاری ثبت 
آثار جهانی - با دســتورالعمل اجرایی 
مشــخص - مطرح و اولویت هایی در 
گام اول تعیین شد. به گفته مشاور امور 
ثبت جهانی و کنوانسیون های معاونت 
میراث فرهنگــی؛ بر همین منوال، گام 
اول تدویــن پرونده های ثبت جهانی 
با ۴ پرونده »مســجد ایرانی، قلعه فلک 
الافلاک و دره خرم آباد، خانه های ایرانی 
و آسبادهای ایرانی« در دستور کار قرار 
گرفته است. پورعلی یادآور شد: پرونده 
ثبت جهانی منظر فرهنگی ماسوله نیز 
به دلیل حفظ سهمیه از سال گذشته در 
برنامه ۱۰ ســاله ثبت جهانی آثار کشور 
در اولویــت قرار گرفته اســت و دیگر 

موارد پیشــنهادی مورد تایید شورا نیز 
بــزودی با معرفی مدیران مربوط اعلام 
خواهد شد. شورای سیاستگذاری ثبت 
آثــار جهانی تقریبا تمامی اولویت های 
پیشــنهادی را مد نظر قرار داده و موارد 
عدیده دیگری هم که از سراسر کشور 
پیشنهاد شده است، در شرف بررسی در 
کمیته های کارشناسی این شورا قرار دارد 
که متعاقبــاً در خصوص این موارد نیز 
اطلاع رسانی می شود. پورعلی تصریح 
کرد: معاونت میراث فرهنگی در دوره 
جدید تاکید دارد از طریق ظرفیت سازی 
استانی، امکان مشارکت همه کارشناسان 
و صاحبنظران علاقه مند به حوزه ثبت 
هــای جهانی را در انتخــاب و تدوین 
پرونده هــای ثبت جهانی فراهم کند. با 
تاکیــد بر این امر که انتخاب اولویت ها 
نیازمند درنظرگیــری معیارهای ثبت 
جهانــی از نظر کمیتــه میراث جهانی 
یونســکو و البته دستور العمل اجرایی 
ابلاغی مربوط به این حوزه از ســوی 

وزارتخانه است.

گروه گردشــگری - سرپرست 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایــع دســتی اســتان اصفهــان 
درخصوص ماجرای آسفالت و ایزوگام 
شدن قدیمی ترین پل اصفهان که قدمت 
آن به دوره ساسانیان باز می گردد توضیح 
داد. فضای مجازی از این خبرها پر شده 
اســت؛ ایزوگام کردن قدیمی ترین پل 
اصفهان، در اقدامــی ناباورانه کفِ پل 
شهرستان )قدیمی ترین پل اصفهان( با 
دیرینگی ساســانی و آل بویه را ایزوگام 
کردنــد! یا برخی دیگر از خبرها عنوان 
کردند »آسفالت پل تاریخی شهرستان« 
و… امــا واقعیــت ماجرا چیســت؟  
حمیدرضا محققیان )سرپرســت اداره 
کل میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی اســتان اصفهان( دراین 
بــاره به ایلنــا گفت: پل شهرســتان، 
قدیمی ترین پل زاینده رود اســت که 
قدمت آن به دوره ساســانیان می رسد 
و در شرقی ترین نقطه اصفهان بر روی 

زاینده رود قــرار دارد و بیش از ۲ هزار 
ســال قدمت سبب شده تا شالوده های 
این پــل در ادوار مختلف مورد مرمت 
قرار گیرد.  آخرین مرمت اساســی که 
روی عرشه پل صورت گرفت به حدود 
۵۵ سال پیش باز می گردد در آن دوره از 
آنجایی که علم مرمت توسعه امروز را 
نداشت، از مصالحی استفاده شده بود که 
اگرچه سبب دوام پل شده بود اما اصولی 

نبود. سال گذشته با توجه به شواهدی 
کــه مبنی بر نفوذ آب از عرشــه پل به 
ســقف دهانه های زیرین پل گزارش 
شد، کارشناسان دفتر فنی میراث استان 
بر آن شــدند تا مرمت اساسی بر روی 
عرشــه پل شهرســتان انجام دهند که 
بعد از تامین اعتبار با انتخاب پیمانکار، 
مرمت پل از اواخر شهریور آغاز شد و 
عرشه پل از مصالح ناهمگون پاکسازی 

و سبک ســازی شــد. حتا لایه هایی از 
بتن و ســیمان نیز از عرشــه پل جمع 
آوری و از مصالــح همگون اســتفاده 
شــد. سنگفرش های غیر استاندارد هم 
وجود داشــت که حذف شــد. حدود 
۲۰ سانتی متر مصالح ناهمگون از روی 
پل جمع آوری شــد و با توجه به آنکه 
نیاز بود تا پل عایق ســازی شود تا آب 
از عرشه نفوذ نکند، یک لایه نازک قیر 
و گونی بر روی پل اجرا شد.  محققیان 
بــا تاکید برآنکه لایــه قیر گونی بعد از 
کاهــگل از جمله کهن ترین مواد عایق 
کاری به حساب می آید، تاکید کرد: قیر 
و گونی با ایزوگام تفاوت دارد. استفاده 
از مصالح قیر و گونی برای عایق سازی 
آثار تاریخی عرف است و بر اساس نظر 
کارشناسان میراث فرهنگی انجام شده. 
لایه نازکی از قیر و گونی بر روی پل اجرا 
شده و در انتظار خشک شدن آن هستیم 
تا طی چند روز آینده بتوانیم سنگفرش 

را اجرا کنیم.

فائفه ارزانی

مشاور امور ثبت جهانی و کنوانسیون های معاونت میراث فرهنگی:


